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اقتصادی 

سکوت بانک مرکزی 
درباره رفع غیرقانونی 

سوء اثر چک برگشتی ادامه دارد

ســپهرغرب، گروه اقتصادی: با وجود رسانه ای 
شدن شیوه کار متخلفان در زمینه رفع غیرقانونی 
سوء اثر چک برگشتی، هم چنان بازار این تخلفات 
داغ است. پیگیری نشدن این موضوع توسط بانک 
مرکزی، سبب تشــویق متخلفان برای ادامه کار 

خود شده  است.
مدتها اســت که در فضــای مجــازی و در تبلیغات 
خیابانــی، پدیده ای به نام رفع ســوء  اثر چک برگشــتی 

به صورت تضمینی دیده می  شود.
به نظر می رســد دلیل این امر در کشور، اجرای ناقص 
قانون صدور چک اســت. درصورت ثبت سیستمی تمام 
چک هــا و همچنیــن اجرای قانون چــک الکترونیک و 
مشــخص بودن صادرکننــده و دارنده چــک، می توان 
به راحتــی جلــوی این تخلفــات را گرفــت. همچنین 
دلیــل جذابیت این بازار برای کلاهبــرداری، تنبیه های 
پیشــگیرانه ســنگین قانون جدید صدور چک باشد که 
طبق آن، مجازات هایی مناســب برای افراد صادرکننده 

چک بی محل و برگشتی اعمال شده  است.

     سوء اســتفاده از حفره های قانونی ایجاد 
شده به خاطر اجرا نشدن کامل قانون جدید چک

همان طور که چندی پیش با انتشــار گزارشی توضیح 
دادیم، رفع غیرقانونی سوء اثر چک به شیوه های مختلفی 
صورت می گیرد. یکی از حفره هایی که با اســتفاده از آن 
قانون دورزده می شــود، مشخص نشــدن اسم دارنده یا 
همان تحویل گیرنده چک در ثبت سیستمی چک است 
که در اکثر مواقع رخ می دهد. ثبت نشدن نام، سبب عدم 
احراز هویت دارنده چک می شود و با همین راهکار، رفع 
ســوءاثر غیرقانونی چک صورت می پذیرد. به طور مثال 
فردی یک دســته چک از بانکی دولتی یا خصوصی اخذ 
کرده و یک فقره چک به فردی دیگر برای انجام معامله 
می دهــد، دارنده چک در زمان نقد کــردن آن، متوجه 
ناکافی بودن موجودی حساب صادرکننده چک، شده و 

آن را برگشت می زند.
با برگشت خوردن چک، محدودیت های قانون صدور 
چک بــرای صادرکننده اعمال می شــود که یکی از آن 
موارد، عدم اجازه برای دریافت دســته چک جدید است. 
در این موقع به دلیل گره خوردن اوضاع مالی صادرکننده 
بدحســاب، وی به دنبال مســیری می رود تا بدون اینکه 
با دارنده چک، تســویه کرده، رضایت بگیرد یا اقدام به 
رفع غیرقانونی ســوءاثر چک کند. به دلیل اینکه دارنده 
چک در زمان تحویل گرفتــن چک، اجباری برای درج 
مشخصات فردی در ســامانه را ندارد، هیچ ردی از اسم 
و نشــان وی در هیچ بانکی بجز شعبه بانکی که در آن، 
چــک را برگشــت زده، نمی ماند و به دلیــل اینکه ثبت 
سیســتمی هم اکنون با مشــکلاتی همراه است، بانک ها 
نمی توانند مشــخصات دارنده چک را در بیشــتر موارد 
اســتعلام کنند. این اتفاقات دســت به دست هم داده و 

باعث رخ دادن فسادی بزرگ در کشور می شود.

     چگونه ســوء اثر چک برگشتی به صورت 
غیرقانونی رفع می شود؟

روش کار رفع غیرقانونی ســوء   اثر چک به این صورت 
اســت که در یک دفتر اسناد رســمی، یک نفر وکالتی 
جعلــی از دارنده واقعی چک، بــدون اینکه وی اطلاعی 
داشــته باشد، ثبت می کند و سپس با سوء استفاده از آن 
وکالت نامه جعلی، به صادرکننــده چک، رضایت نامه ای 
داده می شود. صادرکننده چک برگشتی نیز با مراجعه به 
شعبه بانکی که از آن، دسته چک اخذ کرده ، رضایت نامه 
جعلــی را تحویــل داده و بانــک نیــز به دلیــل اینکه 
مشــخصاتی از دارنده واقعی چک ندارد، آن رضایت نامه 
را پذیرفته و تمام محدودیت های صدور چک برگشــتی 
را برای صادرکننده چک برگشــتی از بین می برد. حالا 
صادرکننده چک برگشتی، می تواند دسته چک جدید را 

اخذ کند!

     اصلاح این وضعیت بــدون اجرای کامل قانون 
جدید چک ممکن نیست

همه ایــن اتفاقات به دلیل اهمــال بانک مرکزی در 
اجرای قانون جدید چک و اهمال ســازمان ثبت اسناد 
و املاک کشــور اســت. اجرای کامل قانون صدور چک 
ازجمله ثبت سیســتمی کامل اطلاعــات چک، اجرای 
چک الکترونیک، ممنوع شدن صادر کردن چک در وجه 
حامل، اتصال سیســتم اســتعلامات بین بانک مرکزی، 
قوه قضائیــه و دیگر نهادهای مرتبــط با موضوع چک، 
همگی منجر به حذف این تخلفات و شفاف شدن تمامی 
تبادلات صورت گرفته با چک می شــود و همچنین راه 
سوءاستفاده را برای شیادان و افراد سوءسابقه دار خواهد 

بست.
در مجمــوع انتظار می رود رئیــس کل بانک مرکزی 
هرچه سریع تر دســتورات لازم برای اجرای کامل قانون 
جدید چک را صادر کند. همچنین سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور باید با بازرسی دقیق، مانع انجام بخشی از 

این تخلفات، در دفاتر اسناد رسمی شود.

مغایرت شکلی و محتوایی لایحه تجارت با قانون اساسی
تغییر کلی قانون اقدام درستی نیست

اقتصادی: لایحه  گروه  ســپهرغرب، 
با ایراد اصل 74 قانون  تجارت در حالی 
اساسی توسط شورای نگهبان به مجلس 
برگردانده شد که کارشناسان معتقدند، 
این لایحه علاوه بر ابعاد شــکلی، ازنظر 
ابعــاد محتوایی نیز با قانون اساســی 

مغایرت دارد.
قانون تجارت در سال 1311 و در مجلس 
شــورای ملی به تصویب رسید. تاکنون قانون 
تجارت اصلاحات چشمگیری نداشته و صرفاً 
در ســال های 1318 و 1347 بخش هایی از 
آن که مربوط به امور تصفیه و شــرکت های 

سهامی می شد، با اصلاحاتی مواجه شد.
از  اقتصــادی ســال های پس  تحــولات 
انقلاب اســلامی و به وجود آمدن فرصت های 
جدید بــرای اقتصاد دیجیتال باعث شــد تا 
کارشناســان برای ایجاد تناسب بین تحولات 
روز جامعــه و قانون تجارت، بــه فکر تغییر 

بنیادین این قانون بیفتند.
بر این اســاس از اواخر دهه 70، گروهی 
از کارشناســان دور هم جمع شدند تا قانون 
تجارت جدیدی برای کشــور بنویسند. ثمره 
کار ایــن گروه تدوین لایحــه تجارت جدید 
برای کشور و ارائه آن توسط دولت اصلاحات 
به مجلس شــورای اســلامی بود. گرچه این 
لایحه به دلیل حجم بالایی که داشت در دهه 
80 موردبررسی قرار نگرفت، اما سه دفعه در 

دهه 90 به صحن علنی مجلس آمد.
     ایراد شــورای نگهبان به نحوه 
و  در سال های91  تجارت  لایحه  تصویب 

93
مجلس یــک دفعــه در ســال 1391 و 
دفعــه دیگر در ســال 1393 با اســتناد به 
اصــل 85 قانون اساســی لایحــه تجارت را 
به جای رای گیری در صحن علنی مجلس در 
کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس تصویب 
کرد، اما هر دو دفعه با ایراد شــورای نگهبان 

مواجه شد.
براســاس اصل 85 قانون اساسی مجلس 
می تواند، اختیار وضــع بعضی از قوانین را به 
کمیســیون های داخلی خود تفویض کند. در 
این صورت ایــن قوانین در مدتی که مجلس 
تعییــن می کنــد، به صورت آزمایشــی اجرا 
می شود و تصویب نهایی آن  با مجلس خواهد 

بود. با این وجود، شورای نگهبان اعتقاد داشت 
که براســاس اصل 85 قانون اساسی، مجلس 
فقــط در موارد ضروری می تواند اختیار وضع 
بعضی از قوانین را به کمیســیون های داخلی 
خود تقویض کند و با توجــه به اینکه قانون 
تجارت فعلی، قانون دائمی اســت و در حال 
حاضر امــور مربوطه به طــور طبیعی جریان 
دارد، ضرورتی برای تصویــب لایحه تجارت 

براساس اصل 85 قانون اساسی وجود ندارد.
     لایحه تجارت مغایر با اصل 74 

قانون اساسی است
نهایتاً روند بررسی لایحه تجارت در صحن 
علنی مجلــس از مــرداد 1398 و به صورت 
شتاب زده در مجلس دهم آغاز شد و تا انتهای 
این دوره از مجلس، سه دفتر از پنج دفتر این 
لایحه به تصویب رســید و به شورای نگهبان 
ارسال شــد، اما این دفعه نیز شورای نگهبان 
با این مصوبه مجلس مخالفت کرد. شــورای 
نگهبان با اســتناد به اصل 74 قانون اساسی، 

لایحه تجارت را به مجلس بازگرداند.
     اســتقبال کارشناسان از اقدام 
لایحه  برگرداندن  در  نگهبان  شــورای 

تجارت
ایــن اقدام شــورای نگهبان با اســتقبال 
کارشناســان مواجــه شــد. به عنــوان مثال 
محمدرضا پاسبان؛ عضو هیئت علمی دانشگاه 

علامه طباطبایی درباره ایرادات وارد بر لایحه 
تجارت گفت: لایحه تجارت در مجلس دچار 
تغییر زیادی شــده و بــرای مثال 120 ماده 
یکی از دفاتر آن به بیش از 200 ماده افزیش 
پیــدا کرد که این موضــوع مغایر با اصل 74 
قانون اساســی اســت. لایحه تجارت هم از 
جهت شــکلی و هم از جهت محتوایی، مغایر 
با اصل 74 قانون اساســی بــوده و نهادهایی 
در این لایحه تعریف شده که اساساً در نظام 
حقوقی ایران، قابل اجرا نیستند. لایحه تجارت 
به مراتب آسیب های بیشتری از قانون تجارت 
به کشــور وارد می کند و مجلس باید آن را از 

دستور کار خارج کند.
همچنیــن غلام نبی فیضی چــکاب، یکی 
دیگر از اعضای هیئت علمی دانشــگاه علامه 

طباطبایی بــا تاکیدبر اینکــه لایحه تجارت 
دولت پــس از ارائه به مجلس، بــه اندازه ای 
دچار تغییر شــده که اساساً چیزی از لایحه 
تجارتــی کــه دولت ارائــه داده بــود، باقی 
نمانده اســت، گفت: اگر این لایحه به عنوان 
قانون ابلاغ شــود، هــم از جهت علمی و هم 
از جهت اجرایی محکوم به شکســت خواهد 
بود. در حال حاضــر لایحه تجارت فعلی هم 
از جهت ســاختار و هم از جهت مفاد تعیین 
شده، اشکال داشــته و احکام هر ماده مبهم 
بیان شــده و بر همین اساس قابلیت اصلاح 
نــدارد. بســیاری از مباحثی کــه در لایحه 
تجارت فعلی مطرح شــده، اصــلًا تعریفش 
معلوم نیست و تعاریف آن ها ممکن است بعداً 
در کتاب چهارم و پنجم لایحه معلوم شود که 
این موضوع اصلًا در قانون نویسی معنا ندارد. 
لایحه تجارت فعلی هم از جهت قلمرو اجرای 
قوانیــن و هم از جهت تعیین بازیگران عرصه 
تجــارت، غیرعلمی اســت و در عمل موجب 
مخلوط شــدن فعالیت تجاری و غیرتجاری 

خواهد شد.
     لزوم رفع ایرادات قانون تجارت 

به جای تغییر کلی قانون
نعمت الله حاجعلی؛ مدیرکل  این،  علاوه بر 
امور تصفیه و ورشکســتگی قــوه قضائیه نیز 
بزرگ ترین ایراد لایحه تجارت را عبارات مبهم 
و ارجاع به عرف دانســته و گفته بود: بیش از 
10 مفهوم مهم در لایحه تجارت یا رها شده  
یا به عــرف ارجاع داده شــده اند، در حالیکه 
وقتی قانون گــذار مفهومی را به صراحت بیان 
می کند، باز هم برداشــت های مختلفی از آن 
می شــود، چه برسد به اینکه مفاهیم در متن 
قانون دقیق تعریف نشــده باشــد. به نظر من 
به جای تغییر کلی قانون تجارت، بهتر اســت 
ایرادات قانون تجارت را اصلاح کنیم. مثلًا در 
مبحث ورشکســتگی که خود بنده 10 سال 
روی آن کارکــرده ام، حداکثر 10 ایراد وجود 
دارد که اگر این ایرادات رفع شوند، نیازی به 

تغییر کلی قانون نیست.
با توجه به آنچه گفته شــد، انتظار می رود 
مجلس یازدهم رویکــرد مجلس قبلی درباره 
لایحه تجارت؛ یعنی تغییر کلی قانون تجارت 
را کنار گذارد و صرفاً به سراغ اصلاح ایرادات 

قانون تجارت برود.

بازرس انجمن ملی سنگ:
سنگ های بروکراسی را جلوی 

پای معدن کار نیندازید
معدن کاران  اقتصادی:  گروه  سپهرغرب، 
نزدیک به دوسوم از وقت مفید خود را صرف 
برداشتن موانعی می کنند که ادارات محلی و 

منطقه ای برای آن ها به  وجود می آورند.
اکبر زنگنه؛ بازرس و عضو انجمن ملی سنگ 
ایــران با بیان ایــن مطلب تأکید کــرد که این 
بخش در گذشــته به مانند امروز مشــکل آفرین 
نبوده، اما در ســال های اخیر ســازمان هایی که 
به نوعــی بــا معدن ارتبــاط پیــدا می کنند، به 
شیوه های گوناگون ســنگ بروکراسی را جلوی 

می غلطانند. معدن کاران  پای 
اکبــر زنگنه بــر این باور اســت که ضعف 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت در اجرای 
قانــون معادن زمینــه بروز چنین مشــکلاتی 
را به وجــود آورده و در این بــاره اضافه کرد: 
وقتــی قانون معادن حــق حاکمیتی را به این 
باید  وزارت صمت  بنابراین  می دهد،  وزارتخانه 

کند. دفاع  از حق خود 
به گفته زنگنه معادن جــزء انفال بوده و قانون 
بخش معدن را به وزارت صمت واگذار کرده است، 
بنابراین وقتی معدنی ازســوی شــخص حقیقی 
کشــف شــده و منجر به برآورد ذخیره معدنی و 
اســتحصالی می شــود که توجیه اقتصادی دارد 
و کاشــف برای آن معدن و محــدوده اش، پروانه 
بهره برداری می گیرد. وزارت صمت و ادارات تابعه 
بایــد از مالک معدن و پروانه ای که صادر کرده اند، 

حمایت و حفاظت کنند.
بازرس انجمن ملی ســنگ در پاســخ به این 
پرسش که چرا به دارنده پروانه بهره برداری حق 
برداشت و استخراج از معدن را نمی دهند؟ افزود: 
متأســفانه پس از اعطای پروانه بهره برداری که 
شــامل محدوده تعیین شــده معدنی برای انجام 
عملیات استحصال و اســتخراج است، معدن دار 
در حالیکه حقوق دولتی را طبق قانون پرداخت 
می کنــد، اما با دخالــت ســازمان هایی روبه رو 
می شــود که درنهایت کار معــدن را به تعطیلی 

می کشانند.
او با اشاره به دخالت های بی جا و خارج از قانون 
سازمان محیط زیست، سازمان مراتع و آبخیزداری 
و ســازمان میراث فرهنگی اضافه کرد: هر یک از 
این ســازمان ها، در مراحل پس از کشف و پیش 
از صدور پروانه بهره برداری، بازرسی ها و تحقیقات 
خود درباره معدن و محــدوده آن را انجام داده و 
پس از دریافت اســتعلامات لازم، موافقت خود را 
برای صدور این پروانه اعلام کرده اند و نمی توانند 
در زمان اســتخراج و استحصال معدنی که دارای 
پروانه بهره برداری اســت، دخالت کرده و موجبات 

تعطیلی آن را سبب شوند.
زنگنه در پاســخ به این پرسش که چرا چنین 
دخالت هایــی انجام می شــود و وزارت صمت در 
این باره چه مســؤلیتی برعهده دارد، خاطرنشــان 
کــرد: وزارت صمت به دلیل مدیریت ضعیف خود، 
نتوانســته از حق قانونی خود دفاع کند و در اغلب 
مــوارد کوتاه آمده و این ضعف، معدنکار را بیچاره 

کرده است.
وی با اشــاره به معدنی که مدت هفت ســال 
اســت به دلیل دخالت هــای غیرقانونی ســازمان 
محیط زیســت تعطیل شده اســت، تصریح کرد: 
در این هفت ســال اداره صمت اســتان، نتوانسته 
مشکل پروانه بهره برداری را حل کند و حتی پس 
از ارجاع کار به کمیته تسهیل و کمیته رفع موانع 
تولید، آن ها هم نتوانستند مشکل را حتی با حضور 
نمایندگان سازمان های اخلالگر حل کنند و معدن 

را به تعطیلی کشاندند.

     تعلل در اجرای قانون لازم الاجرا
بازرس انجمن ســنگ ایــران با بیــان اینکه 
قانون معادن مصوب مجلس و لازم الاجرا اســت و 
ما معدنــکاران از وزارت صمت چیزی جز اجرای 
این قانون نمی خواهیــم، ادامه داد: وزارت صمت 
نتوانسته از این قانون که حقوقی را برایش تفویض 
کرده، حقــش را بگیــرد و در دوره هــای کاری 
گذشته وزاری مختلف با امضای تفاهم نامه هایی با 
سازمان های دخیل در بخش معدن، جلوی احقاق 

حق خود را گرفته است.
زنگنــه تأکید کرد: ضعــف مدیریت در دوران 
مختلــف باعث این اتفــاق شــده و در ادامه آن 
تفســیر شــخصی از قانون موجب بروز مشکلاتی 
بــرای معــدن کاران شــده، به طوری کــه اغلب 
تصمیم گیری هــا برخلاف قانون بــه اجرا درآمده 

است.
او درباره اینکه آیــا برای تصمیم گیری تعاملی 
با تشــکل های بخش معدنی انجام می شود یا نه؟ 
اظهار کرد: در لفظ و گفتــار تعامل وجود دارد تا 
آنجا که دعوت می کنند و درنهایت به جمع بندی 
هم می رســیم و مصوباتی هم به امضای بالاترین 
مقام مسؤل می رســد، اما اجرا نمی شود. به عنوان 
نمونه در دوره معاونت محمدمســعود سمیعی نژاد 
بر معادن، ستاد سنگ تشکیل شد و جلساتی هم 
برگزار کرد، اما در زمان جعفر سرقینی، این ستاد 
دیگر جلســه ای تشکیل نداد و مصوبات آن هم به 

اجرا درنیامد.
زنگنــه با تأکیدبــر اینکه یک معــدن کار تا 
انــدازه ای می تواند چنین مشــکلاتی را تحمل 
کنــد، یــادآوری کــرد: چنانچــه کار معدن به 
تعطیلی کشــیده شــود، دیگر نمی توان او را به 
معدن برای تولید بازگرداند این گونه اســت که 
از 2200 معدن دارای پروانه بهره برداری بالغ بر 

1400 معدن تعطیل شده است.
به گفتــه وی دخالت ســازمان های موازی در 
بخش معدن به جایی رسیده که اجازه استحصال 
به معــدن کار در محدوده نیــم کیلومتری او که 
قانون و پروانه بهره برداری تعیین کرده، نمی دهند 
و او نمی تواند درصورت نیاز به جابه جایی در همان 
محدوده، جای دیگری از آن را برای عیارســنجی 

حفاری کند.

با چند سال پس انداز خانه دار شویم؟!خبــر
وام مسکنی که مُسکِن هم نیست

ســپهرغرب، گروه اقتصادی : خانوارها 
با افزایش اخیر قیمت مســکن، باید 80 تا 
100 ســال درآمد خود را پس انداز کنند تا 
بتوانند یک واحد مســکونی 50 متری در 

تهران خریداری کنند.
طی چندروز اخیر، بانک عامل بخش مسکن 
از افزایش ســقف تســهیلات مســکن از محل 
حساب سپرده پس انداز جوانان تا 400 میلیون 

تومان خبر داده است.
ازســوی دیگر محمود محمــودزاده؛ معاون 
مسکن و ســاختمان وزارت راه وشهرسازی نیز 
زمزمه هایــی مبنی بر احتمال بررســی موضوع 
افزایش سقف تسهیلات مسکن در شورای عالی 

مسکن را مطرح کرده است.
موضوعی که می بایست شورای پول و اعتبار 
دربــاره آن ورود کــرده و به تصویب برســاند. 
تصویب افزایش ســقف تسهیلات خرید مسکن 
در شورای عالی مسکن، محلی از إعراب نخواهد 
داشت، هرچند که وزیر راه وشهرسازی، عضوی 

از اعضای شورای پول و اعتبار است.
     آیــا اختصــاص 0 درصد از کل 
تســهیلات بانکی به بخش مسکن، مؤثر 

است؟
بانک مرکزی روز گذشته گزارشی از وضعیت 
تسهیلات بانکی در پنج ماهه نخست امسال را 
اعلام کرد که براســاس آن، 500 هزار میلیارد 
تومان تســهیلات بانکی پرداخت شده و سهم 
بخش مســکن، 11 هزار و 181 میلیارد تومان 
معــادل 2.2 درصــد از کل تســهیلات بانکی 

پرداخت شده بوده است.
ایــن در حالی اســت که محمد اســلامی؛ 
وزیر راه وشهرســازی بارها با یادآوری دســتور 
رئیس جمهور به بانک مرکزی مبنی بر اختصاص 
20درصد از تســهیلات بانکی به بخش مسکن، 

خواستار تحقق این موضوع شده است.
مســئله ای که در طــرح دوفوریتی جهش 
تولید و تأمین مســکن نیز آمده و بر اختصاص 
20درصد از تســهیلات بانکی به تولید مسکن 
تأکید کرده، طرحی کــه دوفوریت آن تصویب 
شــده و برای بررســی بیشــتر به کمیسیون 

تخصصی)عمران( ارجاع شده است.
هرچنــد که در گــزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، از اختصاص 20درصد تسهیلات بانکی 
به بخش مســکن که در طــرح »جهش تولید 
مسکن« آمده، انتقاد شده و اعلام کرده که این 
اتفاق به ورشکستگی صنایع تولیدی می انجامد، 
چون بانک ها از اعطای تســهیلات به ســرمایه 
در گردش صنایع، به ســمت تسهیلات بخش 

مسکن هدایت می شوند.
به فــرض محاســبه اختصــاص 0 درصد از 
تســهیلات بانکی بــه بخش مســکن به عنوان 
مثال در پنج ماهه نخســت امسال، 100 هزار 
میلیارد تومان می بایست تسهیلات مسکن اعم 
از ســاخت یا خرید، پرداخت می شــد که عملًا 
به معنای 10 برابر)یک هزار درصد( شدن میزان 

وام های فعلی بخش مسکن بود.
براساس اعلام بانک مرکزی، در سال گذشته 
342 هزار واحد مســکونی احداث شد. این در 
حالی است که براساس آمار، چهارمیلیون واحد 

مســکونی در کشــور کمبود داریم، بنابراین با 
100 هــزار میلیــارد تومان تســهیلات بانکی 
می شــد تا 3.5 میلیون واحد مسکونی در سال 

احداث کرد.
البته بــا رقم مذکــور)100 هــزار میلیارد 
تومان( و احتســاب تورم 30درصدی نهاده های 
ساختمانی)براســاس اعلام مرکــز آمار ایران از 
تورم این نهاده ها در بهار امســال( شاید بتوان 
پاسخگوی ســاخت 2.5 تا ســه میلیون واحد 

مسکونی در کشور بود.
     یک شوخی به نام وام مسکن 400 

میلیون تومانی!
گذشته از آنکه حتی درصورت افزایش سقف 
تسهیلات خرید مسکن تا 400 میلیون تومان، 
بــاز هم به دلیل بــالا بودن قیمت مســکن در 
تهران، رقم مذکور حداکثر می تواند تا 50درصد 
یک واحد مسکونی 40 متری در مناطق میانی 
یــا جنوبی پایتخت را با قیمت کنونی مســکن 
پوشــش دهد، اما اصل انتشــار این خبر، یک 

شوخی بیش نیست.
چراکه این تســهیلات صرفاً به آن دسته از 
دارندگان حساب پس انداز مسکن جوانان بانک 
عامل بخش مســکن تعلق می گیرد که از سال 
99 اقدام به افتتاح حســاب پس انداز مســکن 
جوانان کرده و پس از 15 سال)1414(، دارنده 
حساب می تواند 400 میلیون تومان تسهیلات 

مسکن دریافت کند!
     همه وام های مسکن

با ایــن تفاصیل در حال حاضر تنها دو مدل 
وام مســکن قابل دســترس عموم مردم وجود 
دارد. یکی تســهیلات 80 میلیون تومانی خرید 
مســکن صندوق پس انداز مسکن یکم بوده که 
حاصل سپرده گذاری یک ساله نیمی از این مبلغ 
ازســوی متقاضی در حسابی به همین نام است 
و دیگری تسهیلات خرید مسکن سپرده ممتاز 
بوده که حاصل خریــد اوراق گواهی حق تقدم 

تسهیلات مسکن از فرابورس است.
البته برخی بانک های غیردولتی تســهیلات 
با ارقام بعضاً تا نزدیــک یک میلیارد تومان هم 
به متقاضیان پرداخت می کنند که به دلیل نرخ 
ســود و اقساط ســنگین آن، مناســب اقشار و 
دهک های خاص بوده و قابل استفاده و دسترس 

برای عموم مردم نیست.
     وام مســکن صنــدوق پس انداز 

مسکن یکم
خانه دار شدن با استفاده از مکانیزم پس انداز، 
طرحی بود کــه عباس آخوندی؛ وزیر ســابق 
راه وشهرسازی در خرداد 93 از آن تحت عنوان 

صندوق پس انداز مسکن یکم رونمایی کرد.
موضوعی که شاید برای سال های 93 تا 96 
که تورم بخش مسکن، تابعی از تورم عمومی بود 
و در آن زمان، تورم عمومی تا حدودی کنترل و 
حتی در مقاطعی تک رقمی شده بود، اثربخش 

بود.
اما این ســازوکار هم زمان بــا افزایش تورم 
عمومی و مســکن و افزایــش قیمت ها در بازار 
مسکن، دیگر اثرگذاری خود را از دست داد و در 
ســال های اخیر، تنها نامی از این صندوق باقی 

مانده است.
براســاس گزارش بانک مرکزی از متوســط 
قیمت مسکن تهران در شهریورماه امسال که به 
متری 24.2 میلیون تومان رسید، تسهیلات 80 
میلیون تومانی صندوق پس انداز مســکن یکم، 
تنها می تواند حدود هشــت درصد از یک واحد 
50 متری که ارزشــش شــاید به 1.2 میلیارد 

تومان برسد را پوشش دهد.
با فــرض دریافت وام زوجیــن از محل این 
صندوق)180 میلیون تومان وام( این تسهیلات، 
پوشــاننده 15درصــد قیمت واحد مســکونی 

مذکور خواهد بود.
اگرچــه در هر دو مدل تســهیلات فردی و 
زوجین، امکان دریافت تســهیلات 40 میلیون 
تومانی جعالــه نیز وجود دارد، امــا از آنجایی 
که برای دریافــت این تســهیلات، باید اوراق 
تسهیلات مســکن از فرابورس خریداری شود، 

تقریباً این وام)جعاله( بی اثر خواهد بود.
     تسهیلات از محل اوراق تسهیلات 

مسکن
در حال حاضر جذاب ترین تسهیلات مسکن 
و ملموس ترین آن برای آحاد مردم به دلیل عدم 
نیاز به سپرده گذاری و همچنین نیاز نداشتن به 
تأمین وثایــق و تضامین)به دلیل در رهن رفتن 
ملک( تســهیلات خرید مســکن از محل اوراق 

تسهیلات است.

این تسهیلات مانند وام صندوق مسکن یکم 
در دو مدل فردی و زوجین اعطا می شــود که 
به ترتیــب 100 و 200 میلیــون تومان بوده و 
همراه با تســهیلات 40 میلیون تومانی جعاله 

نیز قابل دریافت است.
با توجه به اینکه برای دریافت وام مسکن از 
محل اوراق، باید برگه های حق تقدم تسهیلات 
مسکن خریداری شود، بخشی از این وام به دلیل 
بالا بودن قیمت اوراق اثرگذاری خود را از دست 

می دهد.
با احتساب متوسط قیمت هر برگه تسهیلات 
مسکن در فرابورس بین 80 تا 85 هزار تومان، 
عملًا 16 تــا 17 میلیون تومان از تســهیلات 
فردی و 32 تا 34 میلیون تومان از تســهیلات 
زوجین بلااثر خواهد شــد. درنتیجه وام مذکور، 
تنها قدرت پاسخگویی هفت تا هشت درصدی 
قیمت مسکن برای متقاضی فردی و 14 تا 16 
درصدی قیمت یک واحد مســکونی 50 متری 
برای یک زوج متقاضی را به دنبال خواهد داشت.
     مدت زمان دسترسی یک خانوار به 

مسکن به 100 سال رسید!
درصورتــی که متوســط درآمد هــر خانوار 
براســاس دریافتی یک کارگر قرارداد مستقیم 
را رقمی حدود ســه میلیون تومــان در هر ماه 
فــرض کنیم و از آنجایی که مرکز آمار، ســبد 
هزینه ای خانوار از بخش مســکن را یک ســوم 
درآمدهای آن هــا می داند، درنتیجه یک خانوار 
تا 11 میلیون تومان از درآمد سالانه خود را به 

بخش مسکن اختصاص می دهد.
با توجه به اینکه متوسط قیمت هر مترمربع 
واحد مسکونی در تهران تا 24.2 میلیون تومان 
اســت، قیمت یک واحد مســکونی 50 متری 
به یک میلیارد و 200 میلیون تومان رســیده، 
درصورتی که رشد ســالانه قیمت مسکن را با 
رشد سالانه حقوق کارگر برابر و یکسان درنظر 
بگیریم، بیش از 100 سال طول می کشد تا این 
خانوار، بتواند از طریق سیستم پس انداز، مسکن 

موردنیاز خود را خریداری کند.
اگــر این فــرد بخواهــد بخشــی از زمان 
موردنظر را با تســهیلات مســکن جبران کند، 
این شــاخص بــرای متقاضی فــردی دریافت 
تســهیلات)100 میلیون تومانی( به 90 سال و 
برای زوجین)تسهیلات 200 میلیون تومانی( به 

80 سال کاهش می یابد.
     دولت فکری به حال تورم کند

رشد قیمت در بازارهای مختلف از مسکن و 
خودرو گرفته تا ســکه، ارز و… حاصل تشدید 
تورم عمومی اســت و کســی جز خود دولت، 
عامــل ایجاد این تورم نیســت. دولــت با عدم 
ایجاد درآمدهای پایدار، کســری بودجه خود را 
از طریق شــیوه های تورم زا جبران می کند و با 
اتخاذ سیاســت های غلط بر طبل تشدید تورم 
می کوبد. بر این اســاس برای کاستن از فشاری 
که هم اکنون بر گرده مردم ســنگینی می کند، 
راهی جــز کاهش تورم عمومی از طریق اصلاح 
سیاست های کلان اقتصادی دولت وجود ندارد 
و تا زمانی که دولــت موتور تولید تورم خود را 
متوقف نکنــد، با مُســکَن های بی اثر نمی تواند 

گامی در جهت خانه دار شدن مردم بردارد.


